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سرویس سیاسی ـ
در حالی که رئیس جمهور علت افزایش جهشی نرخ دلار و مشکلات فزاینده اقتصادی و معیشتی را تحریم عنوان می کند، روزنامه 
دنیای اقتصاد دیروز علت بحران ارزی کشور را داخلی و ناشی از سیاست های غلط دولت دانست و نوشت: »مهم ترین تاثیر منفی 
بر روند و کارکرد اقتصاد کشور از ابتدا کیفیت بسیار پایین سیاستگذاری اقتصادی دولت بوده است... ضعف مفرط دولت در تنظیم 
برنامه جامع و هماهنگ در همه زمینه های اقتصادی، سیاسی و اجتماعی بخش برجسته عملکرد دولت یازدهم و دوازدهم در کل 
هشت سال گذشته بوده است... تصمیمات ابتدای سال۱۳۹۷ درخصوص نرخ ارز، بحران ارزی کشور در دوسال گذشته را رقم زد.«

روزنامه دنیای اقتصاد دیروز طی یادداشتی آورده است: »غفلت مقامات سیاستگذار از روندهای حاکم بر پایه پولی و ضریب 
فزاینده، روندهای حاکم بر تغییر ترکیب ســپرده های بانکی و پرهیز از اســتفاده موثر از نرخ های بانکی به بحران ارزی سال های 
۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ منجر شد. سردرگمی و کم توجهی سیاستگذاران اقتصادی به تحولات حاکم بر سپرده های بانکی، کشش پذیری 
فزاینده تقاضا برای سپرده های بانکی، فرسایش سنگین وضعیت تراز پرداخت های خارجی کشور و شاخص های کلان سلامت نظام 
بانکی )مطالبات معوق، کفایت پایین سرمایه، بازده دارایی ها، بدهی به بانک مرکزی و...( و نیز روند اجرای ضریب فزاینده نقدینگی 
طی سال های مزبور به شدت قابل توجه بوده است. تحولات فوق الذکر و تصمیمات ابتدای سال۱۳۹۷ درخصوص نرخ ارز، بحران 
ارزی کشــور در دوســال گذشته را رقم زد. فشــار اقتصادی بر دولت و تحولات ارزی طی دو سال گذشته راه را بر تامین مالی از 
روش های مالیات تورمی توسط دولت از طریق زنجیره کاهش ارزش پول ملی و تجدید ارزیابی و تملیک مازاد دارایی های خارجی 

بانک مرکزی هموار کرده است.«
کیفیت بسیار پایین سیاست گذاری اقتصادی دولت 

مهم ترین تاثیر منفی را بر روند و کارکرد اقتصاد کشور داشت
در بخش دیگری از این یادداشت آمده است: »شاید بتوان گفت مهم ترین تاثیر منفی بر روند و کارکرد اقتصاد کشور از ابتدا 
کیفیت بسیار پایین سیاستگذاری اقتصادی دولت بوده است. نمی توان انکار کرد که با توجه به شرایط بسیار دشوار حاکم بر فضای 
اقتصادی در کشورهای مختلف، در مقیاس نسبی با سایر کشورها، همواره تفاوت در کیفیت سیاست های اقتصادی باعث تفاوت 
در عملکرد اقتصاد کشورها می شود. شکی نیست که تحریم های مالی و تجاری تحمیل شده بر اقتصاد کشور که یکی از تحریم های 
بزرگ و شدید بعد از جنگ جهانی دوم به حساب می آید، به عنوان عامل دوم سهم عمده ای در عملکرد ضعیف اقتصاد ایران داشته، 
اما ضعف مفرط دولت در تنظیم برنامه جامع و هماهنگ در همه زمینه های اقتصادی، سیاسی و اجتماعی بخش برجسته عملکرد 

دولت یازدهم و دوازدهم در کل هشت سال گذشته بوده است.«
اعتیاداصلاحطلبانبهمذاکراتبینتیجهباآمریکا

رسانههایاصلاحطلب؛ایرانیهستندیاآمریکایی؟!
روزنامه شــرق در شــماره دیروز خود طی گزارشی آورده است: »گویی آمریکا کم کم احتمال به هم خوردن مذاکرات با دولت 
آینده را جدی و جدی تر می بیند. منبعی آگاه و البته بدون ذکر نام از مقامات آمریکا به رویترز گفته دولت ایالات متحده در راستای 
آماده کردن خود برای رویارویی با احتمال عدم بازگشت تهران به میز مذاکرات، در حال بررسی موضوع مسدود کردن راه فروش 

نفت ایران به چین است.«
در ادامه این گزارش نکات تاســف باری دیده می شــود: »با رسانه ای شدن این موضوع البته احتمالا به دنبال ارسال پیامی به 
جانشینان حسن روحانی و محمدجواد ظریف در ریاست جمهوری و وزارت خارجه نیز بوده اند؛ »اگر به توافق برنگردید]!![، حتی 

به چین هم نمی توانید نفت بفروشید.«
باید از این روزنامه اصلاح طلب پرسید که شما رسانه ای ایرانی هستید یا آمریکایی؟! آیا ایران از توافق برجام خارج شد یا آمریکا؟ 

حال ایران باید به تعهداتش بازگردد یا آمریکا؟! نکته تاسف آور آنکه در این گزارش به این موارد پرداخته نشده است.
سپس در ادامه این نوشتار می خوانیم: »به گفته او، واشنگتن در اوایل سال جاری میلادی به پکن گفته بود که در حال حاضر 
هدف اصلی اش، احیای توافق هسته ای سال ۲۰۱۵ میلادی با ایران است و با فرض بازگشت به موقع به این توافق، نیازی به مجازات 
شرکت های چینی که با خرید نفت خام ایران، تحریم های آمریکا را نقض می کنند، نیست... این خبر در حالی منتشر می شود که 
مقامات ایران رسما اعلام کرده اند ایران ادامه مذاکرات را به زمانی پس از آغاز دوره ریاست جمهوری رئیسی موکول کرده است. این 
مقام آمریکایی در این باره به خبرگزاری رویترز می گوید: »اگر ما به برجام برگردیم، دیگر دلیلی برای تحریم شرکت های وارد کننده 
نفت ایران وجود نخواهد داشت؛ اما اگر احتمال بازگشت قریب الوقوع به برجام ضعیف شود، آن گاه تدابیری در قبال وضعیت جدید 

وضع خواهد شد.«
موضــوع دیگر اینکه به گفته مذاکره کنندگان ایرانی طرف غربــی ادامه مذاکرات را به روی کار آمدن دولت جدید در ایران 
موکول کرده در حالی که در این گزارش برعکس روایت شده است. ضمن آنکه ایران به تمام تعهداتش در برجام عمل کرده بود و 
این طرف غربی بود که به تعهداتش عمل نکرد و آمریکا نیز حتی از برجام خارج شد. حال سخنان زورگویانه غربی ها را روزنامه های 

اصلاح طلب تایید و تکرار می کنند!
توجیهسوءمدیریتهاوگرهزدندوبارهمشکلاتبهزلفبرجام!

روزنامه ابتکار در مطلبی با عنوان »پرواز کالاهای اساســی از سفره های مردم« نوشت: »در کوتاه مدت امکان تحولی اساسی 
درون کشــور که بتواند پسرفت های اقتصادی را جبران کند وجود ندارد و نباید این انتظار را داشته باشیم. متأسفانه خوش بینی 
برای تغییر و تحولی اساسی در سیاست خارجی و داخلی وجود ندارد بنابراین تنها راهی که در کوتاه مدت می تواند کمی از شدت 
مشکلات اقتصادی که یکی از آنها پیش بینی ها برای افزایش قیمت برخی از کالاهای اساسی طی ماه های آینده است را کم کند، 

این است که برجام هرچه زودتر به نتیجه برسد.«
در ادامه مطلب آمده است: »اگر برجام حل نشود، تجارت خارجی و مراودات مالی مان سروسامان نگیرد متأسفانه در کوتاه مدت 
نمی توان به بهبود شرایط اقتصادی کشور خوش بین بود. این در حالی است که اگر پیش بینی ها درخصوص افزایش قیمت کالاهای 

اساسی به واقعیت بپیوندد متأسفانه احتمال بروز تنش های دیگر بالا می رود.«
اصلاح طلبان هنوز نمی خواهند باور کنند که راهبرد توسعه مبتنی بر بیرون و گره زدن مشکلات کشور به زلف برجام باعث 
شد که شاهد وضعیت کنونی در کشور باشیم. تمرکز بیش ازحد روی برجام و امید واهی بستن به آمریکا و اروپا که رهاوردی جز 

تشدید تحریم و تهدید علیه جمهوری اسلامی نداشته است، محصول سیاست های غربگرایانه مدعیان اصلاحات است.
مدعیاناصلاحاتبهانتشارمطالبجعلیعادتدارند

روزنامه آرمان در شماره روز گذشته مطلبی را با عنوان »حکمرانی یک تخصص است مثل پزشکی« به نقل از محمود سریع القلم 
منتشر کرد.  این روزنامه زنجیره ای در بخشی از این مطلب نوشت: »اگر شخصی روزی چهار پاکت سیگار مصرف کرده و نیم کیلو 
چربی وارد بدن خود کند و با هر چای دوازده حبه قند بخورد، نمی تواند وقتی در CCU بستری شد، روزگار و اطرافیان خود را سرزنش 
کند. حکمرانی مانند سلامتی جسم انسان، اصول دارد و اگر آن اصولِ جهانشمول رعایت نشوند، کارآمدی دچار اختلال می شود.«

روزنامه آرمان در ادامه نوشت: »حکمرانی یک تخصص است. با تغییر وزرای اقتصادی اتفاق خاصی نمی افتد؛ باید  اندیشه های 
حکمرانی را اصلاح کرد. وقتی شهروند به این نتیجه برسد حکومت برای رای و نظر او و همچنین برای خود او ارزشی قائل نیست، 

با حکومت هم همکاری نمی کند. ریشه  عموم نارضایتی ها در نادیده شدن و بنابراین در ناکارآمدی است.«
نکته قابل توجه اینجاســت که ســریع القلم، اعلام کرده که این مطلب منتسب به وی نیست و بر همین اساس، این روزنامه 
زنجیره ای مطلبی جعلی را منتشر کرده است. اما انتشار این یادداشت جعلی، بیش از پیش ثابت کرد که مدعیان اصلاحات به جعل 
خبر و جعل واقعیت های جامعه عادت دارند. یک روز روزنامه کواکبیان مصاحبه انجام نشــده را نقد می کند و روز دیگر نشــریات 
مدعی اصلاحات به بازنشر مطالب رسانه های معاند اقدام می کنند. اما سؤال اینجاست که چرا روزنامه زنجیره ای آرمان، این یادداشت 
را برای انتشار انتخاب کرده است؟ پاسخ این است که چون محتوای این یادداشت علیه جمهوری اسلامی ایران و با هدف تحقیر 

مردم و یأس آفرینی نگاشته شده، از سوی این روزنامه مدعی اصلاحات برای انتشار انتخاب شده است.
رکورد۲۵سالهتورمسالانهدوبارهدردولتروحانیشکستهشد

دنیای اقتصاد دیروز در گزارشی نوشت: »مرکز آمار ایران اطلاعات تورم در تیر ماه را منتشر کرد و اولین تصویر از تورم فصل 
دوم سال را به ثبت رساند. آمارها حاکی از آن است که رکورد ۲۵ساله تورم سالانه که در خردادماه شکسته شده بود، دوامی نداشت 

و این متغیر در تیر ماه با رسیدن به رقم ۲/ ۴۴درصد دوباره رکوردشکنی کرد.«
ارگاندولت:دولتسیزدهمارتقایتابآوریاستانهادرمواجههباکمآبیرا

موردتوجهوپیگیریقراردهد
روزنامه دولتی ایران دیروز در مطلبی به قلم دبیر کار گروه ملی سازگاری با کم آبی نوشت: »یکی از راه های ارتقای تاب آوری 
در مواجهه با ســیلاب ها و خشکسالی ها، احداث سد است. سدهای احداث شده در سال های گذشته در استان خوزستان، شامل 
زنجیره سدهای واقع بر رودخانه های کارون، دز و کرخه، قطعا در تنظیم بیش تر جریانات فصلی و سیلابی و ارتقای توان تامین 
نیازهای آبی استان خوزستان نقش آفرینی کرده اند. احداث سد در همه متون علمی، به عنوان یکی از راهکارهای ارتقای تاب آوری 
در برابر تغییرات آب و هوایی تلقی می شود. البته در این میان، اشتباهات مهندسی در مورد طراحی یا اجرای برخی هم نظیر سد 
گتوند، پیچیدگی مدیریت کمی و کیفی منابع آب استان را افزایش داده و به نارضایتی های سیاسی- اجتماعی هم دامن زده است. 
مستقل از اینکه نقش سد گتوند در مواجهه با شرایطی نظیر خشکسالی سال ۱۴۰۰ مثبت است یا منفی، کاملا واضح است که 
نظام مدیریت منابع آب کشور نتوانسته است اعتماد عموم ذینفعان و مردم استان خوزستان را به اثرات مثبت احداث این سد در 
کنار همه مشکلات کیفی که دارد، جلب کند.« در بخش دیگری از این مطلب آمده است: »راه حل معضل کم آبی در مناطقی مثل 
استان خوزستان، ارتقای تاب آوری استان ها در مواجهه با کم آبی و خشکسالی است؛ رویکردی که تا حدی در برنامه های سازگاری 
با کم آبی استان ها به آن پرداخته شد. اجرای این برنامه ها، می تواند از بروز مشکلاتی نظیر آنچه در استان خوزستان رخ داده است، 

در میان مدت و بلندمدت جلوگیری کند. امیدوارم که اجرای این برنامه ها در دولت سیزدهم مورد توجه و پیگیری قرار گیرد.«
شفافیتپشتدرتاریکخانه»املاکشهرتهران«متوقفماندهاست

روزنامه دنیای اقتصاد دیروز گفت وگویی را با بهاره آروین، عضو شورای شهر تهران درباره عدم شفافیت املاک شهرداری تهران 
منتشر کرد. این روزنامه در مقدمه این گفت وگو آورده است: »مدیریت شهری تهران طی این سال ها براساس سه تکلیف قانونی، 
وظیفه داشت »یک بانک اطلاعاتی از صفر تا ۱۰۰ املاک تحت مالکیت شهرداری ایجاد کند« و مشخصات تک تک پلاک هایی که 
شهرداری مالک آن است را در یک سامانه الکترونیکی، ثبت کند. انجام کامل این تکلیف می توانست برای شهر تهران منشأ خیر 
باشد و سه عایدی برای شهرداری،  شهر و شهروندان حاصل کند؛ »انسداد دریچه فساد با ارزشمندترین دارایی شهر«، »مهار واگذاری 
املاک شهر با قیمت گذاری های صوری« و »تضمین سرمایه آتی شهر برای تامین مالی طرح های توسعه خدمات رفاهی شهروندان.«
دنیای اقتصاد افزود: »طراح اتاق شیشــه ای در شــهرداری که ۴ سال پیش استارت »سامانه شفافیت« را برای ثبت و ضبط 
الکترونیکی کلیه معاملات و قراردادهای مالی و ملکی زد، اکنون می گوید »مخالفان مرئی شدن آمار و اطلاعات املاک شهرداری با 
یکسری استدلال که قانع کننده هم نیست، مانع از تشکیل بانک اطلاعات املاک شده اند.« بهاره آروین عضو هیات رئیسه شورای 
شــهر تهران در گفت و گو با »دنیای اقتصاد« به صراحت از دست اندازهایی )موانع یا کارشکنی( در مسیر دستیابی به »شهرداری 
شیشه ای« می گوید که حکایت از »باخت شفافیت به پنهان کاری در حوزه املاک« دارد. شفافیت پشت در تاریکخانه »املاک شهر 

تهران« متوقف مانده است به طوری که همچنان احتمال بروز تخلف یا فساد با املاک وجود دارد.«
آروین به دنیای اقتصاد گفته است: »مدیران شهرداری تهران برای مقاومت در حوزه ثبت سیستماتیک و شفاف شدن روندها 
یک اســتدلال دارند که از دیدگاه من به عنوان یک عضو شــورای شهر و نماینده مردم تهران، قانع کننده نیست. بررسی ها نشان 
می دهد که طی سال های گذشته هیچ گاه عزم جدی برای ایجاد شفافیت و ایجاد بانک اطلاعاتی در حوزه املاک از سوی مدیران 
شــهرداری وجود نداشته است. چراکه مدیران شهرداری معتقدند از آنجا که مجموعه شهرداری تهران سازمان بدهکاری است و 
املاک تحت مالکیت آن ارزشمندترین دارایی این سازمان محسوب می شود؛ بنابراین اگر این دارایی ها ثبت، ضبط و شفاف   سازی 
شود، انبوه طلبکاران برای مطالبه این املاک به جای طلب خود به شهرداری درخواست می دهند و در مقابل تعاملات شهرداری 
که بر مبنای این املاک انجام می شود مختل خواهد شد. با وجود چنین استدلالی از سوی مدیران شهرداری، در شورای شهر این 
اعتقاد وجود دارد که فساد و ضرر عدم ثبت و عدم شفافیت موجود در حوزه املاک شهرداری بیش از منافع آن است، اما متاسفانه 
مدیران ذی ربط با این دیدگاه اعضای شورای شهر همسو و همراه نشدند. در چنین روندی ممکن است شهردار یک منطقه که 
به ازای دریافت طلب شــهرداری از مودیان، چندین ملک مرغوب را دریافت کرده اســت از آنجا که در هیچ قسمت ثبت و ضبط 
نمی شود و حتی ممکن است سازمان املاک نیز از آن اطلاعی نداشته باشد به هر پیمانکاری که خود تشخیص دهد واگذار می کند 
و به این ترتیب منافع آن نصیب تمام شــهر نخواهد شــد.« وی افزود: »درواقع مدیران میانی در مجموعه شهرداری این اعتقاد را 
دارند که روش فعلی در حوزه قراردادهای مالی املاک شهرداری لازمه پیشبرد امور در شهرداری است. اما من به عنوان یک عضو 

شورای شهر بازهم تاکید می کنم روش فعلی رسما پتانسیل فسادزایی دارد.«

رایزنی ظریف و وزیر خارجه قطر
درباره مناسبات دوجانبه و تحولات منطقه

وزیر خارجه قطر در سفر به تهران با وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران درباره مناسبات دوجانبه و تحولات منطقه به گفت وگو پرداخت.

محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در تهران میزبان 
شیخ محمد بن عبدالرحمن آل ثانی، معاون نخست وزیر و وزیر امور خارجه قطر بود.
به گزارش فارس، وزرای امور خارجه ایران و قطر با یکدیگر گفت وگو و آخرین 
تحولات روابط دوجانبه و موضوعات مهم منطقه ای و بین المللی را مورد گفت وگو 

و تبادل نظر قرار دادند.
ظریف به مناسبت عید قربان تلفنی با همتای قطری خود گفت وگو کرده بود.

اوایل اردیبهشت ماه نیز ظریف در سفر به چند کشور منطقه به دوحه رفت و 
با امیر قطر و همتای قطری خود دیدار و گفت وگو کرد.

رئیس  بنیاد مسکن
به دلیل ابتلا به كرونا درگذشت

 رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی به دلیل ابتلا به ویروس کرونا
دار فانی را وداع گفت.

علیرضا تابش، رئیس  بنیاد مســکن انقلاب اســلامی که حدود دو هفته قبل 
درگیر ویروس کرونا شده بود، درگذشت.

به گزارش تسنیم، تابش از سال ۸۴ تاکنون ریاست بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
را بر عهده داشته است.

دكتر اخوان فرد، حقوقدان و معاون اسبق سازمان انرژی اتمی
دعوت حق را لبیک گفت

دکتر اخوان فرد که با روحیه پرشور و انقلابی و تشکیلاتی خود منشأ 
خدمات و اقدامات ارزشمند علمی، حقوقی و تشکیلاتی در دستگاه های 

مختلف اجرایی و قضایی و علمی کشور بود دعوت حق را لبیک گفت.
دکتر »مسعود اخوان فرد« معاون اسبق سازمان انرژی اتمی، حقوقدان و عضو 
هیئت علمی دانشــگاه مالک اشــتر دعوت حق را لبیک گفت. به همین مناسبت 
انجمن اسلامی حقوقدانان ایران با صدور بیانیه ای درگذشت وی را تسلیت گفت.

در بخشی از این بیانیه آمده است: »با کمال تاثر و تاسف، فرمانده اسبق بسیج 
حقوقدانان کشــور ، استاد و حقوقدان و قاضی بسیجی، بصیر و انقلابی و مخلص 
آقای دکتر مسعود اخوان فرد عضو هیئت علمی دانشگاه مالک اشتر و استاد مدعو 
موسسه امام خمینی)ره( و دانشگاه علوم قضایی و معاون اسبق سازمان انرژی اتمی 
و عضو شورای عالی ارتباطات و فرمانده اسبق سازمان بسیج حقوقدانان و همکار 
فعال انجمن اسلامی حقوقدانان ایران، پس از عمری تلاش با انگیزه و فداکارانه و 
دلســوزانه علمی، تخصصی، حقوقی و قضایی و فعالیت های مستمر تشکیلاتی در 
دانشگاه های مختلف کشور شنبه ۲ مرداد ماه ۱۴۰۰، دارفانی را وداع گفت و روح 

مطهرش به ملکوت اعلی پیوست.«
در ادامه این بیانیه از »موضعگیری های روشن و صریح و بی پرده و البته شجاعانه 
وی علیه »جریان های ضد انقلاب و ضد ولایت« یاد شــده و عنوان شده است که 
جریانات فتنه و انحراف و فســاد و اختــلاس و قرارداد ها و اقدامات خلاف قانون 
اساسی مسئولان و دستگاه اجرایی از موضعگیری های دقیق و به موقع وی در امان 
نبودند« و »او با روحیه پرشــور و انقلابی و تشکیلاتی خود همواره منشا خدمات 
و اقدامات و اعمال صالح و ارزشــمند علمی، حقوقی و تشکیلاتی در دستگاه های 

مختلف اجرایی و قضایی و علمی کشور بود.«
رئیس کمیته روابط خارجی مجلس:

مذاكرات وین نتیجه قانون اقدام راهبردی
برای لغو تحریم ها است

رئیس کمیته روابط خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران هیچ مانعی برای 

مذاکره نگذاشته است.
ســید عباس گلرو رئیس کمیته روابط خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران کاملًا 
عقلانی و منطقی اســت، اظهار داشــت: بعد از خروج آمریکا از برجام همه دیدیم 
که آمریکایی ها به هیچیک از تعهدات خود در برجام عمل نکردند و کشــورهای 
اروپایی عضو برجام هم همین طور بودند و در ظاهر در برجام ماندند اما در عمل 

هیچ تعهدی را عملیاتی نکردند.
وی بیــان کــرد: در آن مقطع، هنوز مجلس قانون اقــدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران را به تصویب نرسانده بود و دیدیم که آمریکا 

و اروپایی ها به هیچیک از تعهدات خود در برجام عمل نکردند.
رئیس کمیته روابط خارجی کمیسیون امنیت ملی مجلس تصریح کرد: از سوی دیگر، 
از زمان خروج آمریکا از برجام، ایران با کشورهای اروپایی هم مذاکرات زیادی داشت و 
اگر قرار بود آنان برجام را اجرا و یا کاری را انجام دهند، باید این اتفاق محقق می شد. 
گلرو با بیان اینکه این حرف و تحلیل مبنی بر اینکه تصویب قانون اقدام راهبردی برای 
لغو تحریم ها مانع رفع تحریم ها شــده درست نیست، تاکید کرد: تصویب قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران، طرف مقابل را جدی تر کرد 
تا پای میز مذاکره بیاید و اگر قانون مجلس نبود، اروپایی ها حاضر نمی شــدند ۶ دور 

مذاکره در وین با هیئت ایرانی انجام دهند و این مذاکرات، نتیجه قانون مجلس بود.
نماینده مردم سمنان در مجلس شورای اسلامی متذکر شد: از سوی دیگر، مقام 
معظم رهبری در فرمایشاتشان از قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت 
از حقوق ملت ایران حمایت کردند و فرمودند که قانون خوبی است و باید اجرا شود.
به گزارش مهر، رئیس کمیته روابط خارجی کمیسیون امنیت ملی مجلس تاکید 
کرد: قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران کاملًا 
منطقی نوشــته شده است و منافع ملی و مصالح کلی نظام در آن در نظر گرفته 
شــده است. وی با اشاره به اینکه در این قانون، به طرف مقابل فرصت دادیم تا به 
تعهدات خود در برجام عمل کند، گفت: زمانی که به طرف مقابل فرصت برای انجام 
تعهداتش دادیم و گفته ایم که اگر آنان به تعهداتشان عمل کنند، ما هم حاضریم 
به تعهداتمان عمل کنیم، معنایش این است که جمهوری اسلامی ایران در عین 

حال که در احقاق حق خودش کوتاهی نمی کند، کشوری بسیار منعطف است.
گلرو بیان کرد: قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت 

ایران هیچ مانعی برای مذاکره نگذاشته است.

درمکتب امام

روحیه وابستگی در جوانان تزریق نکنید
مبادا اســاتید و معلمینی که به وســیله معاشرت ها و مسافرت به 
جهان به اصطلاح متمدن، جوانان ما را که تازه از اســارت و اســتعمار 
رهیده اند، تحقیر و سرزنش نمایند و خدای ناکرده از پیشرفت و استعداد 
خارجي ها بت بتراشند و روحیه پیروی و تقلید و گدا صفتی را در ضمیر 

جوانان تزریق نمایند.
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رئیس قوه قضائیه:

كسانی كه فقط به خاطر اعتراض در اتفاقات اخیر خوزستان 
تحت نظر قرار گرفته اند آزاد شوند

رئیس  دســتگاه قضا ضمن دســتور 
به مراجــع قضایی برای بررســی مجدد 
با هدف  آبان 9۸  تمامی محکومان  پرونده 
بهره مندی از عفو، به رئیس دادگســتری 
خوزستان دســتور داد کسانی که فقط به 
خاطر اعتراض تحت نظر قرار گرفته اند آزاد 

شوند.
به گزارش خبرگزاری میزان، حجت الاسلام 
و المسلمین غلامحســین محسنی اژه ای صبح 
دیــروز در محل کار خود با تعــدادی از مردم و 
همچنین خانواده های محکومان ناآرامی های آبان 

۹۸ دیدار و گفت و گو کرد.
رئیس قوه قضائیه در پایــان این دیدار ها به 
غلامحســین اســماعیلی رئیس حوزه ریاست و 
القاصی دادســتان تهران مأموریــت داد پرونده 
افــرادی که در جریــان ناآرامی هــای آبان ۹۸ 
دستگیر شده اند را مورد بررسی مجدد قرار دهند 
تا افرادی که شرایط قانونی آزادی مشروط یا عفو 
و بخشودگی دارند، مشمول عفو، بخشودگی و یا 

آزادی شوند.
محسنی اژه ای گفت: تعدادی از خانواده هایی 
که در این دیدار مردمــی با آنها ملاقات کردیم 
و کســانی که پرونده آنها مشــابه است، شرایط 

برخورداری از عفو و بخشودگی را دارند.
وی خطاب به دادســتان تهران دستور داد 
پرونده های این نوع محکومان را با فوریت بررسی 
کند و چنانچه در طول دوره محکومیت حســن 
رفتار داشته اند و این اطمینان وجود دارد که در 
صورت آزادی مرتکب جرم نمی شــوند، نسبت 
به آزادی مشــروط و قرارگرفتن آنها در لیست 

مشمولان عفو اقدام شود.
رئیس دستگاه قضا همچنین در حاشیه این 

دیدار در تماس تلفنی با رئیس کل دادگســتری 
اســتان خوزستان دســتور داد هر چه سریع تر 
زمینــه آزادی کســانی که در جریــان اتفاقات 
روز های اخیر در این اســتان، صرفــاً به خاطر 
اعتراض تحت نظر قرار گرفته اند را فراهم نماید.

در جریان ملاقــات مردمی دیروز رئیس قوه 
قضائیه، همســر یکی از محکومان اقتصادی که 
از مهر ماه سال ۹۶ تاکنون به جرم تحصیل مال 
نامشروع در زندان به سر می برد، با اشاره به اطاله 
رســیدگی و برخی ابهامات در رسیدگی به این 
پرونده بانکی خواستار دستور رئیس دستگاه قضا 

برای تعیین تکلیف آن شد.
محســنی اژه ای با صدور دستورات لازم به 
دادســتان تهران و رئیس مرکز ارتباطات مردمی 
قوه قضائیه برای بررسی فوری این پرونده، تأکید 
کرد: باید با بررسی دقیق موضوع مشخص شود 

چه زمانی صرف تردد پرونده بین محاکم و دیوان 
عالی شده و مشکل کار کجا بوده تا از بروز موارد 

مشابه جلوگیری شود.
وی تاکیــد کــرد: این بررســی ها تا صبح 
دوشــنبه)امروز( به نتیجه برسد تا در مورد این 
گونه پرونده هایی که مشــمول اطاله دادرســی 
شده اند در جلسه شورای عالی قوه قضائیه بحث 

و تصمیم گیری شود.
 با زورگیر ها و مرتکبین جرایم خشن

 قاطع برخورد کنید
رئیس قــوه قضائیه همچنین بــا حضور در 
شعب کشــیک چهار واحد قضایی در پایتخت، 
در جریان کم و کیف پرونده های ارجاعی به این 

واحد ها و نحوه رسیدگی به آنها قرار گرفت.
حجت الاسلام والمســلمین محسنی اژه ای 
صبح دیروز از شعب کشیک دادسرای ناحیه ۲۷ 

تهران )ویژه قتل(، دادســرای عمومی و انقلاب 
ناحیه ۳۴ )ویژه ســرقت(، دادســرای عمومی و 
انقلاب ناحیــه ۱۶ )مجتمع قضایــی بعثت( و 
دادســرای عمومی و انقــلاب ناحیه ۳ )مجتمع 

قضایی شهید محلاتی( بازدید کرد.
این شــعب از شعب کشــیک ویژه قضایی 
بودنــد که در ایــام تعطیــلات ۶ روزه پایتخت 
که از سه شنبه هفته گذشــته آغاز شده بود، به 

شهروندان خدمات قضایی ارائه می کردند.
رئیس قوه قضائیه در جریــان این بازدید ها 
بــا شــنیدن حرف هــا و درددل هــای برخی 
مراجعه کنندگان و پیگیری مشــکلات آنها، به 
گفت وگــو با متهمــان و همچنیــن دادیاران و 
بازپرســان این واحد های قضایی پرداخت و در 
جریان آمــار ورودی پرونده ها و کم و کیف آنها 
و نحوه و مدت زمان رسیدگی به هر پرونده قرار 

گرفت.
محســنی اژه ای در گفت و گو بــا دادیاران 
شــعب کشــیک، از روند مکاتبات الکترونیکی 
مراکز قضایی با کلانتری ها و همچنین استعلام 

الکترونیکی سوابق متهمان، کسب اطلاع کرد.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به برخی گزارش ها 
درخصوص وقوع جرائم خشن و زورگیری ها در 
ایام اخیــر، »حفظ امنیت مــردم« را موضوعی 
بسیار مهم دانســت و تأکید کرد: با کسانی که 
امنیت مردم را به خطــر می اندازند، با قاطعیت 

برخورد کنید.
وی با اشاره به مســئولیت قاضی در زمینه 
صدور »قرار«، تصریح کرد: تشــخیص نوع قرار 
تامیــن در هریک از عناویــن مجرمانه بر عهده 
قاضی رسیدگی کننده است و اوست که باید در 

این زمینه نظر نهایی را اعلام کند.

سرویس سیاسی-
رئیسی،  ابراهیم  ســید  حجت الاسلام 
رئیس جمهور منتخب روز گذشته طی تماس 
تلفنی با قاسم دشتکی استاندار خوزستان در 
جریان آخرین اقدامات برای کاهش مشکلات 

مردم این استان قرار گرفت.
در این تماس تلفنی اســتاندار خوزســتان 
گزارشــی از آخرین تمهیــدات و اقدامات صورت 
گرفته جهت کاهش مشــکلات ناشــی از تنش 
آبی و خشکســالی ارائه کرد و از توجه و پیگیری 

رئیس جمهور منتخب قدردانی کرد. 
رئیسی: خوزستان را 

در مسائل آبی حمایت خواهیم کرد
رئیس جمهــور منتخب نیــز در این تماس 
تلفنی ضمن ابلاغ سلام به مردم استان و قدردانی 
از همراهی آنها با مسئولین عنوان کرد مشکلات 
استان خوزســتان جزو اولویت های اصلی و مهم 

دولت آینده خواهد بود. 
رئیسی همچنین از تلاش های صورت گرفته 
مسئولان استانی در پیگیری مشکلات و رسیدگی 
به آســیب دیدگان تشــکر کرد و تصریح کرد در 
همه  مســائل آبی و مشکلات اســتان را حمایت 

خواهیم کرد.
خبر خوب فرمانده کل سپاه 

به مردم خوزستان
سردار سلامی، فرمانده کل سپاه در بازدید از 
مناطق مختلف خوزستان گفت: آبرسانی با تانکرهای 
سیار و ثابت جریان داشت. لوله کشی ها و لایروبی ها 
نیز در منطقه در حال انجام اســت و چشــم انداز 

روشنی برای آینده وجود دارد.
فرمانده کل سپاه پاسداران با  اشاره به بازدید 
از مناطق دچار کم آبی در جنوب غرب خوزستان 
گفت: به تدریج در حال غلبه بر مشکلات موجود 
هســتیم و مشــعل های امید در دل مردم روشن 
شده است و با اراده مردم، اعتماد به نفسی نیز در 
مجموعه گروه های جهادی برای رفع مشکلات به 

وجود آمده است.
وی اظهار کرد: از بســیاری از مناطق جنوب 
غرب خوزستان از جمله منطقه جفیر و رفیع بازدید 

کردیم. در روند این بازدیدها شاهد صبر و استقامت 
مردم در مقابل مشــکلات ناشی از خشکسالی و 
کمبود آب و همچنین تلاش همه جهادگران عرصه 
آبرسانی به مردم به ویژه سپاه پاسداران و گروه های 

جهادی بسیج در این مناطق بودیم.
 وی افزود: خوشبختانه به تدریج در حال غلبه 
بر مشکلات موجود هستیم و مشعل های امید در 
دل مردم روشن شده است و با اراده مردم، اعتماد 
به نفسی نیز در مجموعه گروه های جهادی برای 

رفع مشکلات به وجود آمده است.
سلامی بیان کرد: آبرسانی با تانکرهای سیار و 
ثابت جریان داشــت. لوله کشی ها و لایروبی ها نیز 
در منطقه در حال انجام است و چشم انداز روشنی 

برای آینده وجود دارد.
فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: شاهد الحاق 
مجدد ۴۰ دستگاه  تانکر آبرسانی دیگر نیز بوده ایم. 
در مجموع ســپاه پاسداران با بیش از ۱۰۰ تانکر 
سیار که عموما ۳۰ هزار لیتری هستند در حال 
آبرسانی به ۸۷ روستای این منطقه است که در 
این خصوص نیروی زمینی ســپاه، سپاه حضرت 
ولیعصر )عج( خوزستان و دیگر سپاه های استانی 
و ستاد کل سپاه در حال ارائه این خدمات هستند.
وی افــزود: تعــداد زیادی  تانکــر ثابت برای 
آبرسانی آماده شده اند تا در روستاها مستقر شوند. 
این تلاش ها شدت بیشتری خواهد داشت و پس 
از فرمایش روز گذشته مقام معظم رهبری، اراده ها 
مصمم تر و تلاش ها جدی تر خواهد بود. این منطقه 
نیازمند تلاش های مضاعف و بیشــتری است که 

انجام خواهد شد.
مشکلات خوزستان

در حال رفع شدن است
ســردار ســلامی همچنین دیروز در یادواره 
شــهدای شهرستان سنندج با  اشــاره به مشکل 
کم آبی در خوزستان گفت: همه می دانند دشمن 
می خواهد از هر فرصتی برای ضربه زدن استفاده 
کند و وقتی خشکســالی و کم آبی در خوزستان 
حاصل می شــود همه دشمنان هم قسم می شوند 
تا علاوه بر خشکســالی و کم آبــی که فضل الهی 
با مجاهدت همه مردم و مســئولان در حال رفع 

شــدن است و حتی بخشی از آن رفع شده است، 
می خواهند مردم ما را به خیابان ها بکشانند و محیط 

زندگی مردم را ناامن کنند.
وی اذعان کرد: ولی مردم خوزستان هم بسیار 
فهیــم و بصیر و دقیق عمل کردند و به ســرعت 
صفوف خود را از عناصر متصل به دشمن جدا کردند 

و خوزستان آن امنیت و شادابی خود را بازیافت.
مشکلات را با عزم قوی ملت و نظام

حل خواهیم کرد
سردار سلامی خاطرنشان کرد: هر کشوری که 
نگاه کنید در جهان امروز دارای مشکل است، شما 
به آمریکا هم نگاه کنید، فقر، بیکاری و درماندگی 
می بینید که نمونه هایی از آن را چند شــب پیش 
در رســانه ها دیدید که چگونه مردم در نیویورک 
در خیابان ها می خوابند و در اوج بدبختی هستند.

وی افزود: مشکلات موجود را با عزم قوی ملت 
و نظــام حل خواهیم کرد، عزم نظام همانگونه که 
دو روز پیش در کلام رهبر فرزانه انقلاب شنیدید 

برای حل مشکلات جامعه جدی است.
وی عنوان کرد: ان شاءالله دولت جدید با اراده 
و نفس جدید مســتقر خواهد شــد و همه با هم 
کمک خواهیم کرد مشکلات جامعه کاهش یابد و 

برآنها غلبه کنیم.
تقدیر محسن رضایی

 از تلاش های سپاه در خوزستان
محسن رضایی، دبیر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام پس از بازدید از مناطق بحرانی خوزســتان 
در نامه ای به فرمانده کل ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی، از تلاش های صادقانه پاسداران و بسیجیان 

در یاری رساندن به مردم خوزستان تقدیر کرد.
در نامه محســن رضایی خطاب به ســردار 
سلامی آمده است: برحسب وظیفه، لازم می دانم 
از تلاش های صادقانه و زحمات مخلصانه برادران 
عزیزِ سپاهی و بســیجی ام در رسیدگی به مردم 

خوزستان سپاسگزاری کنم.
محسن رضایی افزوده است: حقیقتاً کارنامه 
درخشانِ خدمات حمایتی، آب رسانی و بهداشتیِ 
این عزیزان در سراسر استان برگ زرین دیگری بر 
تاریخ افتخارآمیز مردمیاریِ سپاه پاسداران انقلاب 

اسلامی افزود.
بازگشت آب به منطقه میسان خوزستان

 تســنیم هم در گزارشی نوشــت: در تالاب 
هورالعظیم خوشبختانه رهاسازی آب انجام گرفته 
و برخی کشاورزان روستاهای اطراف دشت آزادگان 
و هویزه اقدام به کشــاورزی کرده اند اما متاسفانه 
رهاسازی آب به مقدار کافی صورت نگرفته است 

وآب لوله کشی به مقدار زیاد شور است.
فاضل عبیات، معاون استاندار خوزستان نیز در 
گفت وگویی با  اشاره به اقدامات صورت گرفته برای 
تأمین آب شــرب، کشاورزی و دامداری در استان 
خوزستان بیان کرد: وقتی برنامه ریزی برای منابع 
آب انجام می شود و رهاسازی آب از بسترها صورت 

می گیرد؛ تمامی مصارف در نظر گرفته می شود.
عبیات افزود: تأمین آب شرب شهروندان استان 
خوزستان در همه شهرهای استان و همچنین حفظ 
محیط زیست و تأمین آب کشاورزی و دامداری برای 
ما از اهمیت خاصی برخوردار هستند که برنامه ریزی 

برای این مسائل از ماه ها پیش صورت گرفته بود.
معاون استاندار خوزستان اظهار داشت: با توجه 
به خشکسالی بسیار کم سابقه ای که داشتیم و با 
توجه به گزارش های هواشناسی، در فصل بهار تنها 
یک و نیم میلی متر به طور میانگین در اســتان 

خوزستان بارندگی داشتیم.
وی با  اشاره به اینکه میزان بارندگی در سال 
جاری نســبت به ســال های قبــل در حدود ۳۵ 
درصد کاهش یافته است، گفت: در بهار نیز با کم 
بارشی مواجه شدیم و پیش بینی نشده بود چنین 
وضعیتی بــرای بارش نزولات جوی در اســتان 

خوزستان پیش بیاید.
بــه گزارش میزان، عبیات با  اشــاره به اینکه 
میزان آب ورودی به سدهای خوزستان نیز کاهش 
بســیار زیادی داشته است، گفت: به طور مثال در 
حوزه کرخه ۳۱ درصد نسبت به میانگین بلندمدت 
آب ورودی کمتر شده است و همچنین در کارون 
بزرگ نیــز در حدود ۳۸ درصد آب ورودی کمتر 
بوده است و در حوزه دز هم ۳۷ درصد میزان آب 
ورودی کم بوده است بنابراین ذخایر آبی ما بسیار 

کم شده بود.

ادامه تلاش ها برای حل مشکل کمبود آب در خوزستان

فرمانده سپاه: مشکلات خوزستان در حال رفع شدن است

پیکر شهید مدافع حرم سردار حاج سید 
احمد قریشی دیروز پس از تشییع در جوار 
امام زاده محمد )ع( کرج به خاک سپرده شد.

به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، حاج سید 
احمد قریشی، از جانبازان جنگ تحمیلی و مدافعان 
حرم آل الله در سوریه بود که پس از سال ها تحمل 
رنج و جراحات ناشی از جنگ تحمیلی، دعوت حق 

را لبیک گفت. 
پیکر شهید قریشی دیروز پس از تشییع در گلزار 
شهدای امام زاده محمد )ع( کرج به خاک سپرده شد.

این شهید گرانقدر یکی دیگر از اعضای خانواده 
شهیدان قریشی)فرزند و برادر شهید و پسرعموی 
چهار شهید( است که در هشت سال دفاع مقدس 

۶ شهید را تقدیم اسلام و انقلاب کردند. 
این فرمانده دلسوز و خدوم لشکر فاطمیون که 
آسمانی شد، در این سال ها همواره در کنار سربازان 

فاطمی از حرم حضرت زینب )س( دفاع کرد. 
وی از جانبازان دوران هشت سال دفاع مقدس 

بود و به دلیل جراحات ناشی از جنگ تحمیلی، در 
سوریه به یاران شهیدش پیوست.

تشییع پیکر شهید مدافع حرم سردار حاج سید احمد قریشی در کرج

بقیه از صفحه ۲
حتی هم اکنون و با توجه به تمام عقب نشــینی های آمریکایی از 
مواضع قبلی خود واشنگتن حاضر به لغو ۵۰۰ تحریم وضع شده علیه 
ایران نیست یا هیچ تضمینی در مقابل تبدیل ذخایر ارزهای غیر دلاری 
ایران به یورو نمی دهد که مواهب ایران از برجام را تنها در حد بخور و 

نمیر کاهش می داد.
طبیعی است که با چنین چینشی در عرصه مذاکرات به هیچ وجه 
نمی توان انتظار یک بازگشت متوازن و موزون را به برجام داشت، اما هر 
بار آقای روحانی از در پیش بودن برداشته شدن تمام تحریم ها سخن 
می گفت. حتی رد شدن پیش نویس فعلی از توافق اولیه وین در مراکز 
بالادســتی نظام نیز به دلیل همین برداشــته نشدن تحریم ها و نبود 
تضمینی برای خروج دوباره آمریکا از برجام انجام شد. شاید زمانی بتوان از 
خاطرات مذاکره کنندگان تأثیر این سخنان را بر جریان مذاکرات دانست.

مشکل از FATF است یا تحریف و فرافکنی؟! 
روحانی در بخش دیگری از سخنان خود اضافه کرد: من قبلا هم 
اعلام کردم در FATF دولت کار خود را انجام داد و ما از لیست سیاه 
خارج شدیم. مجلس و شورای نگهبان به ما کمک کرد و یک جای دیگر 

آمد و آن را نگه داشت.
 رئیس جمهور تاکید کرد: برخی از مشکلات ربطی به دولت ندارد و 

پای دولت نوشته می شود. اگر اختیارات لازم را که قانون اساسی به ما 
می دهد با آغاز سال ۱۴۰۰ تحریمی نداشتیم. FATF در اختیار دولت 

نیست و یک جای دیگر گیر کرده است. 
روحانی در حالی همچنان تلاش دارد مشــکلات اقتصادی ناشی 
از بی تدبیری و ســو ءمدیریت خود را به عدم تصویب لوایح استعماری 
FATF گره بزند که به اذعان کارشناســان اتفاقا داوطلبانه اجرای ۳۹ 
بند از ۴۱ بند FATF ما را به وضعیت امروز رساند. اگر همکاری های 
ذیل FATF از سوی دولت اتفاق نیفتاده بود ما اکنون مثل سال های 
گذشته می توانستیم از ده ها سرپل و کانال برای مبادلات پولی خود با 
 FATF جهان استفاده کنیم که این سرپل ها را بخاطر همکاری های ذیل

دولت با مجموعه های اروپایی سوزاندیم.
همچنین اســتدلال رئیس جمهور مبتنی بر این پیش فرض است 
که با تصویب این دو لایحه باقی مانده در مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام، نام ایران از لیست سیاه FATF خارج می شود. اما این تصور یک 
خیال خام است از جنس همان خوش خیالی هایی که جریان غربگرا در 

ماجرای برجام داشتند.
FATF هیچ تضمینی نداده است که با تصویب این دو لایحه، مسئله 
ایران در FATF به حالت عادی درآمده و ایران از لیســت سیاه خارج 
شود. موضوع زمانی جالب تر می شود که اتفاقاً بر اساس بیانیه عمومی 

FATF بعد از نشست ژوئن ۲۰۱۶، حتی با پیوستن بی چون و چرای 
 ،FATF ایران به این دو کنوانسیون و اجرای کامل سایر خواسته های

تازه ایران وارد »گام های بعدی« خواهد شد.
نکته قابل تامل و البته تاسف آور تر اینکه اظهارات رئیس جمهور درباره 
ارتباط FATF با مشکلات اقتصادی در حالی است که محمدجواد ظریف 
وزیر امور خارجه دولت وی ۱۵ مهر ۹۷ در نشست علنی مجلس گفته بود: 
»نه بنده و نه آقای رئیس جمهور نمی توانیم تضمین بدهیم با پیوستن به 
کنوانسیون پالرمو )از لوایح مرتبط به )FATF( مشکلات حل خواهد شد«!

تحریم ها در دولت قبل بهانه
در این دولت ریشه مشکلات!

روحانی همچنین در ادامه اظهارات خود مدعی شد : جنگ اقتصادی 
به دولت مربوط نمی شود. جنگ اقتصادی یک نفر در کاخ سفید تصمیم 
گرفته است. بعضی از امور هست که دولت به تنهایی قادر نیست. برخی 

از اموری که پای دولت نوشته می شود به دولت مربوط نمی شود.
 وی تصریح کرد: محاسباتی که گروهی از اقتصاد دانان ما انجام دادند 
 این اســت که اگر جنگ اقتصادی سال ۹۷ نبود الان قیمت ارز حدود
۵ هزار تومان بود، بر مبنای اینکه همه شرایط اقتصادی سر جای خودش 

بود البته به شرطی که جنگ نبود کرونا هم نبود.
 روحانی خاطر نشان کرد: اینکه در جامعه برخی از افراد فکر می کنند 

که دولت مقصر بوده و یک بدهکاری دارد؛ )خیر( دولت بدهکاری ندارد 
دولت بر مبنای کار خودش کار را پیش برده است اما در عین حال یک 
جنگ اقتصادی بر ما تحمیل شــده است، جنگ اقتصادی بی نظیر در 

تاریخ ایران و شاید جنگ اقتصادی بی نظیر در تاریخ جهان.
این ادعای روحانی مبنی بر اینکه »جنگ اقتصادی مربوط به دولت 
نمی شــود« در حالی است که وی در ســال ۹۲ و در جریان تبلیغات 
انتخاباتی خود با اشــاره به مسئله تحریم های فلج کننده دولت اوباما ، 
عامل اصلی مشکلات کشور در زمان دولت قبل از خود را سوءمدیریت 

دانسته و مدعی شده بود تحریم ها بهانه است.
روحانی در زمان دولت های نهم و دهم، تحریم ها را بهانه جویی دولت 
می دانست و می گفت معضلات اساسی اقتصاد کشور و حتی سایر بخش ها 

در درجه اول به ضعف مدیریت اقتصادی دولت برمی گردد.
در حالی روحانی اکنون مشــکلات اقتصادی در کشور را ناشی از 
تحریم می داند و از دولت خود ســلب مسئولیت می کند که در دولت 
دهــم معتقد بود که دولت احمدی نژاد با ارائه آمار و ارقام غیردقیق در 
تشدید تحریم ها موجب تضعیف اعتماد عمومی شده است و می گفت: 
مدیریت اقتصادی کشــور به جای آنکه در این شرایط حساس با تکیه 
بر قدرت مقاومت و ابتکار مردم عزیز و سرفراز ایران پیام رشد پایدار به 

جهان بدهد، متأسفانه پیام ضعف به تحریم کنندگان می دهد!

گزارش تحلیلی کیهان از اظهارات دیروز رئیس جمهور 

روحانی: كشور را به خوبی اداره كردیم!


